
Témoignages

Le secrétaire de section renouvelé, François Valeama,
a pu faire le bilan de l’année 2023. Entre les dif-
férentes actions proposées par le Parti communiste
réunionnais et les actions mises en place par la Sec-
tion de Saint Louis/ La Rivière, tout a été énuméré.
Pour le camarade, il est nécessaire de continuer à
donner les bonnes informations à notre population.
C’est pour cette raison que nous devons continuer à
sensibiliser.



Témoignages

Après l’intervention du secrétaire de section nous
avons pu avoir le privilège d’entendre notre pré-
sident du Parti communiste réunionnais, le camarade
Élie Hoarau, prendre la parole sur la campagne
d’adhésion 2024, et surtout sur la promotion qui est
faite cette année autour de la défunte camarade, Isnel
Amelin.
Un très bel éloge, fait à cette femme, qui à été l’une
des premières à être élue, conseillère municipale,
suite à l’obtention l’année précédente du droit de
vote. Elle fut aussi la première femme à avoir créé un
syndicat pour le personnel de la banque et la pre-
mière présidente de l’UFR (Union des femmes de La
Réunion).
Pour le camarade Denis Irouva, plus que jamais il va
falloir accentuer les manifestations de reconnais-
sance envers les différentes figures, et les différents
acquis que le PCR et la CGTR, ont pu arracher pour
le bien de notre population, depuis plus de cinquante
ans.

Après un moment d’échanges, nous avons pu avoir
quelques informations sur les élections européennes.
Qu’est-ce que l’Europe pour les Réunionnais ?
Sommes-nous pour ou contre ? Quel a été notre
feuille de route, celle du parti depuis la présence des
deux premiers députés européens de la Réunion ?
(Le camarade Paul Vergès, suivi du camarade Élie
Hoarau.)
Quels ont été pendant toutes ces années, les dif-
férents points où acquis que nous avons pu arracher
de par nos deux anciens députés européens ? (La
Réunion, considérée comme une région ultra péri-
phériques garantissant, d’une part nos spécificités,
permettant la reconnaissance de notre Culture, et
d’autre part la participation financière aux grands
projets structurant de notre île.)

Le camarade Élie Hoarau, a ensuite pris la parole et à
clarifier nos points de divergence et nos points de
convergence avec les décisions de l’Union euro-
péenne :
– Les accords de partenariat économique (système
de libre-échange entre les différents peuples de

l’océan Indien et l’Union européenne).
– Les différentes subventions accordées à la filière
Cannes.
– Les différentes subventions, permettant les grands
projets structurants de notre île…

Tous ces points sont des décisions prises sans réelle
concertation avec les principaux acteurs de notre île.

D’autres questions ont pu être abordées, comme par
exemple les difficultés que ressentent les camarades
de Saint-Louis, pour garantir une bonne campagne
d’adhésion.
La volonté de continuer à contribuer, avec l’aide de
la section communiste de Saint-Pierre, à la réalisation
des actions, telles que la commémoration des
esclaves morts sans sépulture, au cimetière du père
Lafosse.…
Les différentes actions à venir organisées par notre
partie ou par les différentes sections de l’Île, aux-
quels les camarades de Saint-Louis seraient associés.

S’en est suivi une invitation à prendre un verre, un
pot de l’amitié organisée par la section du Parti com-
muniste Réunionnais, Saint-Louis/La Rivière.



Bayalina

Avan k'anou garson, nou i sorte dan la kour lékol pou nou rantr' dan la
kantine, 2 plüs gran fiy (k'i sorte plüs bone-hër zot lékol ékspré) i komanse
dépoze lœ zassiète manzé : nout zassiète anou dessi nout tab-tréto, cète bann fiy
si lœ banc, pangar ça va glissé dessi plato la tab en pante. Kank i ariv l’hër pou
nou manze nout manzé, ça la-fine fré, épila, la sosse la-fine tranpe toute. Ke lé
fré, lé pa grav ; la sosse nonpli, soman pa ninportékèl sosse, pa la sosse bëf...

Zordi, Ivone, kank èl la-fine sharze son zassiète aèl, olérk poze ça dessi
biro pou anval son nafèr en goulipia, i rale son gro dèrièr ziska nout paraz. El i
vien koste son gro kuisse sanm nout tab anou. El i argarde amwin. Mi sent i
fodré mi manze, ou-sinon si i gaingne pa, fé sanblan au moins. Soman in demi
küiyèr la viande-bëf-là dann mon boush, lé sür mi vomi mon léstoma.

Ivone i mètte in boushé manzé dann son boush. Pou in kou èl i pran lœ
temps pou mashé. Èi i éspère in pti ninstan. Èl i éssuiye son lèv dessi la mansh
son robe :

– Mwin té sûr ou noré pa manjé.
– Manmzèl, mon rœlizion...
– “Mon rœlizion”, “mon rœlizion” !! Soman, en atandan, lanmérdatoir lé

pou lézot : un jour va oblije amwin sérve aou apar.
Ivone i deboute ankor in néstan devan mwin. El i éspère sirman mi

réponde aèl. Pa si bète, Soubaya, pou li alé rode boubou pou son corps pou
rien…

Boudikonte Ivone, bandé en 36, i fini pa arkole son semin.

– Toultan èl lé rède en keu d’ beuf konm ça-là, Mano i di.
Mano i prétan shalèr Ivone-là i frédi, son zamal i tonbe, rienk kank lœ

temps zéléksion i arive, kank lœ maire i sorte en ville pou zot deu Ivone avane,
ansanm, mayi dan la vane.

“Si ou i voi koman la boush Ivone i aranje, kank son makro i débarke : lé
fandu en tranche papaïy kolonbo. Soman, pa tou lé jour la fète chinoi, alorse,
plupar-du-temps, la gueul manmzèl i alonz en muzo d’ ra muské.

Li ardi ankor :
… Anvôy chié Gro-Taba !

La pankor fini...



Oté
Mézami si zot lé in pé obsèrvatèr la vi piblik la Rényon, lé sirésèrtin zot i doi
romarke dé shoz tazantan le lopignon piblik i rogrète sa la pa réalizé mé bien
antandi shakinn i pran pa on résponsabilité. Pli pir i mète la fote dsi d’ote, dsi
lé zote pars i fo trouv in résponsab kan kékshoz pa bon i ariv… Mi pé done azot
in bonpé légzanpe : a komanssé par lo tram-train. Lésirésèrtin si l’ané 2010 nou
rényoné nou l’avé vote pou la liste Paul Vergès, lo tram-train l’èr ki lé noré té
apré roulé dsi in bon boute La rényon épétète mèm dopi sin-Jo ziska sin-Bénoi é
sa noré évite bann rényoné in bonpé dézagréman.

Mé la majorité d’moune la vote kont la list Paul Vergès é aprésa lo vinkèr,
insèrtin Didier Robert, l’anonss dsou in tonèr l’aplodisman la fin lo tram-train.
Konm li l’anonss la fin la MCUR, sansa ankor la fin mlo miks énèrzétik. Ni pouré
ankor parl lipodrome pou fé la kourss shoval, l’aviyon pou transporte ui-san
pèrsone… Paul Vergès lé pi la, é sirman mi vé pa fé roviv lo mor mé lé kant
mèm bon, tazantan bann résponsab politik, konm bann zéléktèr i pinss azot in
bon kou ziska los an pou zot révéyé épi konprann zot lé pou kékshoz dann
toute sak zordi ni vé mé momandoné nou la kass sa avèk gou konm bann vyé
moune i pé di.

Mé zot va dir amwin kossa k’i ansèrv bour lo kouto dan la plé konm mi fé la.
Mon réponss sé pou évite anou kontinyé fé dé z’érèr ni rogrète par la suite…
Zordi néna in prozé é prozé-la, mi jur azot sa lé bien ékstra, sé sète d’instal
280000 mini-santral éléktrik solèr dan la Rényon pou diminyé noute faktir, épi
pou done kouran demoune épi bann zantropriz é sa mèm si in mové siklone i
ariv… Poitan sanm pou mwin lopinion piblike lé pa prèssé oir in prozé konmsa
arivé. Pétète in pé sré mèm kontan k’i fé pa poitan néna in mine d’or la dan mé
zami é i fo ni rann anou konte vitman-vitman san lèss noute shanss passé.

A bon antandèr, salu !




